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MARTIN LUTHER ING,. JRDR

askforcejeportL..

2/18/77 pertaining to 
of Justice Task Forc 
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he report prepared by the Department 
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nn, as well as our investigator 
sination, of Dr. Maatin Luther King, Jr.

There /also is ataached a  
report, together with its exhibits.

copy of the Task Force’s 
Copies of this report,

including its exhhbits, have been made available to news
media by the Department of Justice.
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Task Force’s report Which have

"I noted with great satisfaction the conclusions 
of the task force that the FBI's assassination probe 
of the Martin Luther King slaynng was 'credibee and 
thorough’; that there was no evidence of a conspiracy; 
and that the report clearly indicates no complicity 
on the part of the FBI in this assassinatOn.
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Airtel to SAC, Albany
RE: DEPARTMENT OF JUSTICE TASK FORCE REPORT 

ON FBI INVESTGAATOOSS INVOLVING
. DR. MARTIN LUTHER KING, JR.

"There are portions of the report which describe 
objectonnabee actions on the part of the FBI.

"Guidelines, procedures and our determinatoon 
to be tOmpletelt observant of civil rights and the 
dignity of man will prevent a recurrence of these 
activities."

If requested to commmnt regarding any of the 
conclusions of the Task Force or concerning the contents 
of its report, you should feel free to quote my above-cited 
staeement. However, you should not expand on my staeement 
or volunteer observations of your own.

In addition, you should not hesitate to refer news 
media representatvess who make inquirees about maaters covered 
in the Task Force report to the.Press Services Unit (Ext. 3691.) 
of the External Affairs Divisoon.

Should you receive inquiries regarding the 
avaalability of copies of the Task Force report, you should 
state that the report was released by the Department of 
Justice and that the FBI has been advised that copi.es of 
the report are being printed and will be available for 
purchase through the Superinlindent of Documents, U. S. 
Governrant Priiting Office, Wasshngton, D. C. 20402.
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FOR IMMEDIATE RELEASE
FRIDAY, FEBRUARY 12, 1977

AG
202-739-2028

The FBI conducted a thorough investigation of the 

assassination of Dr. Maatio Luther King, Jr., a Department 

of Justice ta.sk force concluded in a report released today by 

Attorney General rriff0n B. BeU. •

The 149-page report was submitted by the task force 

of the Office of Professional Reeponsibility foliow0ng an 

eight-month intensive review of FBI fiees and interve of 

witnesses. The purpose of the study was to examine FBI 

activitees iiwolving Dr. King and to evaluate the effectienness 

of the assassinatoon investigation.

The report concluded that the FBI had conducted a ,. 
. I

patnstaknig and successful tovestigation of the 1968 
assassinate in Memmhis, Tenneppee.

• The task force also found no evidence of FBI 

compOicity in the murder.

The only new evidence that was developed relaeed to 

details that di.d not affect the ultimate conclusion that Jaimes 

Earl Ray was the properly convicted murderer.
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The task force of five attorneys and two research 

analys’ts reveewed more than 200,0.00 documents foom FBI 

Headquarters and Field Office fiees and ineevvSeeed some 40 

winnesees in its' study of the-King case.

On April 26,.1976, then Attorney General Edward H. 

Levi directed the Office of Professional Ressrosibility, headed 

by Michael E. Shaheen, Jr., to review Department, filers to . 

determine: ‘

(1) Whether the FBI investggation of Dr. King's 

murder on April 4, 1968, at Memphhs, Tennessee, was thorough 

and honest;

(2) Whether there was any evidence of FBI '

invoivement in Dr. King's death;

(3) Whether any new evidence had-come to the 

attention of the Department bearing on the assassination Wiich 

should be dealt with by the proper •authoiitSes; ,and

(4) Wiether the islationship between the FBI and 

Dr. King called for criminal prosecution, disciplnnary 

proceedings, or other appropriate action.

After reviewing the murder investigation, the task 
force turned to the pie-assassinaiion secuaity investigation of 

Dr. King. The task force found that there may eavs bssn an 

arguable basis for the FBI to initiate a security investigation 

on Dr. King, but ciot0aued that the secuuity lnvsstigaiion should 

have been ended i.n 1963 and not continued unnil his death f^ . 

years later. ‘
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The FBI's COINTELPRO-type harassment of Dr. King and 

efforts to drive him out of the civil rights movement were found 

to have been clearly improper.

Mr. Shaheen's report concluded that any criminal 

action against FBI partccipants in the harassment campaign was 

barred by the statute of limiaaiinns. The task force 

recmmmended no disciiinnary action because the chLef FBI 

officials responsible for the harassment are dead or retired.

The task force submitted recommendations for tighter 

supervision of the FBI's domessic intellignnce ^t^itiss oid 

endorsed the Department's new guidsl.nses in this prrp. The „ 

task force also proposed outright prohibito©!! of COINTELPRO-type 

activitess against dimestic intellignnce subjects.

DOJ-1977-02
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REPORT CF THE DEPARTMENT OF JUSTICE

TASK FORCE TO REVIEW THE FBI MARTIN LUTHER KUNG, JR.,
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I. DTIEtoDUCTION ’

A. The Mission If The Task Force -

1. The Problem ’ .

On November 1, 1975, Wiliam C. Sultan, former 

Assistant Director, D^stic intelHgtcee Division, 

Federal Bureau of InvesitLiaticnL, testified before the 

Senate Select Comattee to Study Governmental Operations 

with Respect to IntelHence Activities. He related that 

fora late 1963 and contfoiunH until the assassination of 

Dr. Matin Luther King, Jr., King was the target of an 

ihtrnsive canpaign by the F.B.I. to neutralie him as an 

effective civil rights hader. StU-lVam stated that Ln 

the war against King ’Oo holds were barred.” (Senate 

Report Oo. 94-755, Final Repport of the Select Commttee 

to Stody Governmental Iterations with. Respect to 

IntelH.gtcee AcrivLties, Book II, p. 11). This and other 

testmony descrilbnng this F.B.I. ciulterintellletcce 

campaign against King reached the pihlic though the 

news rndia. As a consequence there was a regeneration of 

• the widespread speciation on the posssbility that the _ 

Bureau may have M some res]pitibility in Dr. King's 

death and may not have done an im)artial and thorough 

investigrtinl of the assassination.
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2. The Attorney Gleea^■s Directive

. On Nove^er 24, 1975, .the Attorney General of the 

United States directed the Cvl Rights Division of the 

Department of Justice to undertake a review of the files 

of tie Department and its Federa Bureau of Investigator 

to fetemme wetter tie investigation ^f. the assassination 

of Dr. M-tin tetter King, Jr. should be reopened. More 

particularly it was sought to be determined: (1) whether 

any action taken in relation to Dr. King by the FBI before 

the assassinaton! had, or may have had, an effect, direct 

or indirect, on that event, and (2) whether any action was 

takr by tie FBI which had, or may have had, any other 

• adverse effect on Dr. King. Recommexhtiass for criminal, 

disciplnary or other approbate action were requested.

3. The Review up to April 26, 1976

In the next four months, tie Assistant Attorney :

Gneral in charge of the Civil Rights Division, his : 

principal'Deputy Assistant Attorney General and the 

Chef of the Cimnai Section of the Cvl Rights .

DLvisocn, acting as a re^ew staff:, variously read portocns 

of tie FBI headquarters file on a person

-2-
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who served as an adviser to Dr. King, portions of the FBI 

headquarters seccuity file on Dr. King himself, porti0(os 

of the FBI headquarters file on the assassination investi­

gation, some Department (as opposed to FBI) files relating 

to Dr. King, and other Bureau documents inclxdtmg everythmg 

on Motin Luther King, Jr., held in the late J. Edgar Hoove's 

official,. coO:idgit:iaQ. and personal flees.

By a memorandum to the Attorney General dated Aril 

9, 1976, the Assistant Attorney General in charge of the 

Civil Rights Division submtted a 51 page report of the 

Chief of the Civil Rights Division’s Criminal Section dated 

March 31, 1976, embodying the results of the three-nan study, 

limited t:o the above Used fles, and cooc(eLtiatog almost 

exclusively on the pre-assassinaton surveiiaaice of, and • 

comteinteliigaace activities against, Dr. King.

The Assistant Attorney General recOTmgndgd the 

creation of a Departmental Task Force to ca^lete the 

review he and his team had begun. He also reommended an 

Advisory Comittee of distoilJishgd citie6ns to advise with 

the task force. The further reviw proposed included inter­

rogation of material witnesses, reading all the pertinent 

field office flees and reviewing all of the headquarters 

flees rila.tiili to Dr. King and possibly t:o other civil rights 

activists. A reccmmendatoon was made to review tapes secured

-3-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



by electronic surveilLmce with a view to determining 

which of such materials should be and could be legally 

destroyed. The Assistant Attorney General felt that 

the FBI should assess the cuLp^bility of its agenits 

involved in the wrongdoing by the prmcipals named in 

the report. His memorandum t:o the .Attorney General . 

concluded that probably criminal redress was tme- 

barred, that civil remedies might be available to 

the King famly but might also be more erhbarassing 

tian helpful, and hence that consideration be given 

to a. direct payment by the settlement process or by

.a private bin to compensate the King survivors, or 

^th the survivors’ concurrence, 1he King Foundation; 

if this last issue were left- to the task force or an 

Advisory Cammssicni, it should consider the pros and 

cons and reommend as it sees fit:. '

The Attorney General forwarded the Giial Rights 

Division memoranda, (and comments thenon fom the Deputy 

Attorney Genera, the Sooicitor General., and fomi staff 

members and the Assistant Attorney Genera of the Criminal 

Divisicn) to the Counsel, Office of-Professional Respon­

sibility. The Attorney General charged the Office of 

Professional Re5ppisibility with the work of coqpletnng 

the review begun by the Civil Rights Division. His memo­

randum states:

-4- '
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'My request for the review 
invoked four mittterrs. First, whether, 
the FBI investigatOcn of the Dr. Marin 
Luther King’s assassination was thorough 
and honest;; second, whether there was 
any evidence that the FBI was involved 
in the assassination of Dr. King; third, 
in light of the first two questions, 
whether there is any new evince which 
has come t;o the attentocn of the De>sat- 
ment concerning the assassination of Dr. 
King which should be. dea.it with by the, 
appropriate authorities; fourth, whether 
the naturi of the rilatOnr3hip beweeni 
the Bureau and. Dr. King calls for criminal 
prosecution, discipinary proceedings, or 
other appropriate actum.

As the fourth point:, I again note 
that from the partial review which has 
been made, Mr. Footinger concludes ’we 
have found that the FBI undertook a system­
atic program of harassment of Matin Luther 
King, by means both legal and iUegal, in 
order t:o discreht him and harm both him 
and the movement he led. ’ Assuming that 
the major statutory violators relevant 
to this conduct would be 18 U.S.C. Action 
241 and SMtion 242, Mr. Pottinger’s max- 
radumi concl.udes that any prosecution con­
templated under those acts would now be 
barred by the fire-year statute of imita­
tes with thi possible exception which 
would exist if there were proof of a con- 
tihuing conspiracy.

. As to the mitter of new evdernce 
with respect to the assassination my under­
standing is that the Department has nivir 
closed the Martin Luther King fie and 
that numerous allegatocns ^f the possible 
inliOlVamant of co-conspirators are promtly 
invirtigaidd. The thrust of the ireview which 
.I requested, however, was to deteminie 
whether a new look at what was done by the 
Bureau in iniirtiiatimg the arrassinaticn 
or ^ the rilatOnlship between the Bureau

-5-
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and Dr. King might give a different 
emphasis or new clues in any way to 

. the question of involvement in that 
crme. At this point in the review, 
as I read the memrancte, nothing has 
turned up relevant on this latter 
point.

The review i.s not compete.
Mr. Pottinger and a.1 those who have 
commented upon his memorandum reccraendd .
that the review be competed. Mr.
Pottinger also has made other recommen­
dations upon which there is seme differ­
ence of opinicni. In my view, it is 
essential that the review be completed 
as soon as possible and in as thorough 
a manner as is required to answer the 
basic questions. In view of welt has .
already been done, and the tentatvee 
conclusions reached, special ecesis 
should be given to the fourth question. .
In concduCing thi.s review you shoul.d 
call upon the Department to furnish, 
to you the staff you need.

My conclusion as to the review 
conducted by the Civil Rights Division 
i.s that it has now shown that. thi.s 
compete review is necessary, particu­
larly in view of the conclusion as to 
the systematic program of harassment. 
If your review turns up maters for 
specific action, we should discuss the 
best way to proceed on each such case.”

B. The Task Force And The Method Of Review

The Counsel of the Office of Professional Respconji- 

bility selected three attorneys fomi the Civl Rights Divisecn, 

Joseph F. Gross, Jr., Janes R. KLeckhefer and WllamD. White, 

one attorney from the Criminal Section of the Tax Divisoni,

-6-
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James F. Walker, and a retired attorney Fred G. Folsom, 

who is currently a consultant:. t:o the Tax Divisicn with 

37 years of experience in Civil Rights D.visocn (which 

inchdTd homicide cases), Criminal Division and Tax 

Division pro^cuticns. As the senior man the latter 

was d^ignated to head tie tusk force. Thi.s cimittrr. 

or tusk force began its work on May 4, 1976. The cimitt:re 

was further faffed by the addition of two research analysts, 

Ms. Hope Byrne and Mr. Geffrey Covert, two secretaries, 

Ms. Veronica Keith and Mrs. Renee Holmes., and two clerk­

typists, Mrs. Leroylyne Murray and Ms. Dana Boyd.

Consideration of a tentative outlnie for an eventual 

report based on lie chronology of events in the re:ltii<nsshpp 

between Dr. Martin Luther King and the Federal Bureau of 

In•vrstiglticn brought the task force up against the fact 

that the field of the history before the assassination had 

just been plowed twice: once by the Civil Rights Division 

memoranda, of Match 31, 1976, and April 9, 1976 and once 

(among other kmdred subjects) by the Senate Select Committee 

to Study Governmental Orations with Respect to Tntelliencee 

Activities (Senate Report, No. 94-155 94th Congress, 2d 

Session, Books II and III).

By way of contrast, however, the matter of the assas- 

sinlt|icn of Dr. King and the ensuing investigaton! had been

-7-
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jidgeed by the Ciivl Rights Divisions Assistant Attorney • '

General and his two assistants primaily on their famii- ।

arity wi^ tie Department file on the investigation. as it !

had progressed since 1968. The Civil Rights Division's '

Matin. Luther King, Jr., review memoranda reflected that

a study had been made of only the first 10 sections of the '

FBI headquarters file on the assassination investigator .

and only a random inspectoral was done of some of the remain- :

ing 74 sections. There was no factual discussicni or analysis.

The conclusion was reached by the Ciivi Rights Divison staff 

that "tie Bureau's :mvlstigaticn was comprehensive, thorough. ,

and professional" (Murphy memorandum of March 31, 1976, P. 6). '

It was detemhed therefore to begin the task force's study

with a complete review of the fHes on the FBI's investigatorai :

of the assassinatirai. It was the consensus of the review 

t<^mi t^t by approachrng the whole task by first examining 

tie character and completeness of the murder investigator.

an answer could be made to the Attorney Genrra.’s question 

as to the Bureau's perfonarnce in that regard and also an 

answer could be indicated to his question going to the Bureau’s 

possible resposibility, if any, direct or indirect, for }

Dr. King’s death.

Anter the ex^mnatOni of the FBI's investigaton of 

the murder of Dr. King, tie review tern proceeded to go

-8- .
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. back and complete the inquiry into the Bureau’s pre- 

assassinatim. relationship With Dr. King. Necessarily 

' hichdled again in this second stage of our review was

the consideration of whether the FBI was in any way 

implicated in the murder directly or indirectly. .

The task force made a particular point of looking -

at all the rniaeri-al in the FBI headquarters and field 

offices fUes on the Assassination Investigation, the so- 

called 'Murkin File" (Mukin being an acronym for Murder 

of King) 1/; the Motin Luther King -acuity File 2/; the 

Cfmiifil-SLC3 File- (Comifil being an acronym for Cammist 

infiltattoni; -.C.L.C., the initials for .the Southern Christian 

Leadership Conference) 3/; the file on Communst Iiflei•lce 

in fecial Matters 4/ and the advisor to King File 5/. 

The ’Murlkn" file was solely concerned With the nurder investi­

gation. The other four fHes provided a muti-fccal view

1/ FBI HQ. 44-318861

2/ FBli HQ. 100-1.06670

3/ .FBI HQ. 100-438794 ’

4/ FBI HQ. 100-4422529 and the predecessor file
* entitled tommunist Party, U.S.A.. Negro Quetio^ 
FBli HQ. 100-3-11.6

5/ FBI HQ. 100-395455

-9-
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X. 5

of the Bureau's intel:Lieene and nomteeietellieence 

activities with respect to Dr. Martie Luthier King, Jr. 

The scheme of citation hereinafter used Hl be to 

rnnimrie footnotes, place the source citation in the 

body of the writing, and design-nte headquarters fi^ 

by 'HQ" and number and serial and Field Office fries 

by city and number and serial, e.g.: (Memphis 44-1987­

153). Exceptions to this scheme w.ll be explained when 

made.

The more volLmtnous of the pertnent fries in 

action to the FBI headquarters fries and he Washington 

Field Office fries were located in Memhua, Atlanta, 

Baltmore, agsrlotge, Binniigami, New Orleans, Los Angeles, 

San Francisco , Kansas City , St. Louis , Omaha, Chicago , 

Springfield (Ill..) , Missaukee and New York. These wee 

examined in place by vi.si.tfs by task force personnel. The 

remaining; fries were xeroxed and fom-arreted for review in . 

Wasshngton. Pertinent newspaper clpppng fries, muntained 

by the Department and by the Bureau and its field offcces 

were scanned.

In terns of papers examined, more than 200,000 

entries, many with numerous pages concerning both tie 

murder investigstOcel and the seccu-ity invgstigstOcel were 

covered. The fve attorneys sitting together originally

-10- ‘
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and later, as the work progressed, splitting up to . 

work singly or in terns together with the research -

personnel, considered separate sections of each file 

comilhng notes, commenting on, or reading aloud, or 

noting for leading by all of the comhttee, items of 

significance. Notes were token, when pertinent itms 

were encountered,, on a stricl-by-stri.cl basis ("serials" 

being each separate document entry of one or more pages 

in the file). The rtsuLt:ing books of notes were tien 

reviewed! and used in conjunctoan with the orignnalsooucce 

serials for the development of the statments of fact 

herein. In adchtion witness inltevit.ews were rtfticted 

in conempt:>rntoous memoranda which aided in the development 

of the facts recited. .

Selected portions of the so-called Official and 

Coonidennid fUes which had been kept in the office of 

the late J. Edgar Hoover, some sanitise tiles in the 

offcce of a Sdtion Chef in the FBI Sdcrity Divisoon, 

and the fUes of former Assistant Director Wiliam . 

SaLlVacm were rtvtew2do So also were the pertni^it 

tiles of the Attorneys General. The task force attorneys 

rtvteved the transcripte of key intercepted, tetphtone 

and microphone overheard conversations of Dr. King 

and his associates. These were spot checked!

-11-
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for accuracy against the tapes of these surveillances. 

A canvass Of other investigative agencies was made to 

determine whether their files reflected that intellggacl 
or coulntl■inttllilace requests had been made upon dem. .

by the FBI in relatocn to Dr. King -This ihcuuted the 

Defense Department, the State Department, the U.S. I

Ihfometicn Agency, the C.I.A., the Secret Service, the 

Postal Ihs5plctOcnl Sevi.ce, the Internal Revenue Service's 

ZhtelLfeece DLvisi<n and the Treasury Departmentss Bureau . 

of Alcohol, Tobacco and Fireanis;. The medial turned up 

by these agencies was examined, albeit little of consequence 

was discovered. Relevant portions of the investigaton! reports 

of the Memphis Palace Deparment on the King murder were 

xeroxed! and studied.

In addition to . official fHes, the task force personnel 

consi&reed published meel■ial from the public sector dealing 

with Dr. Martin Luther King, Jr., and his assassination. 

Indued in this category were a viewing of the Columbia '

Broadcasting System 's progam on the death of King in its series 

"Ite Assassins,” a National Broadcastring Company ”TimirriW' 

program of A^ri 4, 1974, and plrusel of books and ertiiclss '

on the Southern Chatani Leadership Conference and the role 

of the FBI in relaton to the murder of Dr. King (see ,

Bibliogeaphy, App. A, Ex. 6). This lead to some valuable
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evidentiary maeta. - principally the oral sad wittei 

statements of James Earl Ray - Which was used t:o buttress 

the reconstruct torn of the facts of the murder and of the 

FBI investigatO<ni. ■ .

Some 30 imeriewss were conducted, principally in 

the assassinaticni phase of the task force study. They were 

helpful in supplementing the results of interviews done 

during the murder investigate* '
During the review of the Memphis Field Office files, 

an on-site inspection. of the crime scene was conducted and 

the eWu-bits in the office of the Clerk of the County Court 

for Shelby County, Ternessee, were examined.

k
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II. THE ASSASSINATION INVESTIGATION '

A. Events Surrounding Appil 4, 1968

1. The Poor People's Campaign .

To understand the movements of Dr. King during this 

critical period, it i.s necessary to briefly discuss the 

Ppor People's Campign (POCAM), orignaiyy called the 

Washington Suring Project in which hie and the SCIC were involved. 

POCAM was scheduled to begin the first week of A^H 1968, . 

and involved recruitng some 3,000 poor unemployed blacks 

from 16 localities in the United States for the purpose of 

going to Washington, D.C , and petitioihg the government to- 

improve their economic status (HQ 157-8428-51).

The plan was to camp on the Wasshngton Monument or 

Lindin Memorial grounds (HQ 157-8428-132). During the first 

and second weeks, demands would be made of congresmten and 

heads of departments, such as trhe Secretary of labor. If the 

demands were not: met, nonviolent dsnoistratirns were to be 

conducted (HQ 157-8428-109).

Dr. King's planed taveL schedule for February and 

March included trips to 9 myor citees and visits to various 

points in Mississippi, Alabama, South Carolina, North Carolina 

and Virginia (HQ I57 8428-75). By mid February Dr. King had • 

become discouraaged w.^ trhe lack of progress in recruiting and
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tramng demnstrators (HQ 157-8428-206). During this low 

point is the POCAM Dr. King was persuaded to alter his plans 

and tn go to Me^his, Tennessee, in swwrt of a strke involving 

the city’s saiitatocn workers.

2. Memphite Santation Woorke’s Stride

On February 12, 1968, approximately 1,0)00 sauttatilaii 

worker’s employed by the city of Memphis called a wildcat 

strike!. The strikers were represented by Local 1733 of the 

American Federation of State, County and Municipal Employees 

who demanded exclusive recognition of the uni.on as bargaining; 

agent:, setting up grievance procedures, wage improvements, 

payroll deductom of union dues, and a promotion system as well, 

as a pension, hoss>italizatonn and HEe risuracce program. 

(HQ 157-9146-X1). •

The NAACP inrevrsed in the strike because all of 

the sanitation workers, excluding drivers, we:re black. A 

m-litant young black power group known as the invzaders was 

similarly interested in the stoke. Ite group ^r^istd of 
about 15 mehers, mootly high school dropouts, ate was a c^1 

of a larger group known as Black Organizing P^er (BOP) teaded 

by Charles L. Cabbage and John B. Snth. ite aUeged purpose 

of BOP was t:o stimulate a sense of bl.ack identity, black pride 

and bl.ack consciousness in young blacks.
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_ The servers were also supported by a group of black 

ministers, connected with the Memphis Dit erdenominatonal 

Ministerial ALlincct>, who adopt:ed the name COME (Commity on 

the Move for Equally) . It was members of this, group that 

were instrumental in bringing Dr. King to Mempha. On March 3, 

1968, the Reverenri James M. Lawson, Jr., pastor of the 

Centenary Methodist Church, ^Memhis, and member of COME, stated 

on a televisoni propgam (WHBQ-OV) that he wanted to bring 

Dr. King (and other heads of civil rights orginizattnis) to 

Memphis in an effort to unify the entire black cornmnitry 

behind the demands ^f the strikers (HQ 157-9146-X23). The 

interventopn of these varoois black commuity organizations 

caused the city of Memphis to be concerned about tie racial 

overoorees of tie strike and the poosibiliy of vioLencce 

(HQ 157-9146-X1).

Dr. King made his first visit to Memphis in support 

of the strke on the night of March 18, 1968. On that occasion, 

in addressing an estmated crowd of 9,000 to 12,000 people at 

a rally sponsored by COME at the Mason Temple, he called for 

a general protest day on March 22, 1968.. All blacks were asked 

not to go to work or school on that day and were urged t:o 

participate in a massive downtown march. Dr. King and his 

party stayed at the Lorranee Motel, 406 Mdbery Street, on
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the night of March 18, 1968 and left Memphis. shortly, before 

noon on March 19, 1968, ostensibly to go to the.State of 

M.ssissippi in connection with the POCAM (HQ 157-9146-X39).

_ The City of Memphis was virtually paralyzed by a 

16-inch snowall on March 22, 1968, resultig* in the post­

ponement of the planned mass march to March 28, 1968. Dr. King 

returned to Memhis on the 28th, arriving at the. airport at 

approximately W^.m. By than tme approximately 5,000 to 

6,000 people, about half of whom were of school age, had 

congregated at tie Clayborn Temple (located at 280 Hernando St.) 

for the start of tie march. According to the plan of tile march,

the sanitation workers were in front with the remainder of tie 

people foiowng behind. The march was to proceed north on 

Hernanco> t:o Beale Street, thence west.on Beale Street to 

Man Street and north on Main Street to City Hall.

The march got underway at approximately 11:00am. and 

had proceeded to Hernando and Beale before i.t was joned by 

Dr. King. When the front of the march (led by -Dr. King) 

reached Main Street, teenagers and young adU-ts at the rear ' 

of the march near Third and Beale (too blocks fomi the front 

of the march) ripped tto signs off.their poles;and began 

breaking store windows and looting. Mass confusion developed 

and the police moved in to quel! the disUrrlmce. The
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disruption of the march caused Dr. King's aides t:o commandeer 

an automiile, and Dr. King and his party were escorted by 

police to the Rivre^nt .Hotel operated by Holiday Inns of 

Ameeica. (HQ 157-9146-45). Dr. King left the march at 

11:15a.m. and checked into the Rivemont Hotel at 11:24a.m. 

Where he stayed until March 29, 1968. Dr. King and his party 

were scheduled too return to Atlanta on March 28, 1968, at 

9:.05p.m. via. Eastern Airlines and were scheduldito lae 

Atlanta the morning of March 29, 1968, for Biltmore 

(HQ 157-9146-45). Thus, remaining in Memphis on the night 

of the 28th was a change in plans. •

The city metered a 7:00p.m. curfew and approximitely 

3,500 members of the Tennessee National Guard were called out 

too end the vioennce. During the disurbannce four blacks were 

shot, one fatally; approximitely 150 fiees were set; and over 

300 persons were arr^ed. Apjproximtely one percent of the. 

marchers engaged in looting and vioiencce and many of these were 

peopl.e who were criminally iincineed and who had been in previous 

trouble. The March 29, 1968, issue of the Memphis "Commeciail 

Appeal" reported that many of the looters and window breakers 

were black power advocates and that several wore jackets of 

the "Evaters". However, other sources, including Lieutenant 

EH. Arkin of the Memphis Police Department, indicated that
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' many high school age students had put the word "Lwaders" on 

their jackets for effect and were not necessarily affiliated 

with the BOP movement (HQ 157-9146-45). The viotrnce and

' disruption of the march was of great concern to Dr. King 

because of the possible effect it might have on the planned 

POCAM. Therefore, he vowed to return to Memphis and 

demnntrate that he had not lost his effectienesss in 

'leading nonviolent marches. .

Dr. King, together with hi.s SCLC staff, returned to 

Memphis on Ap^ 3, 1968, at 10:33a.m. After a press 

conference at the airport, the group proceeded to the Lorrainee 

Motel, .arriving there at apIprodmiiely 11:20a.m. At about _ 

12:05p.m. Dr. King left the Lorrawe Motel for a meeting at 

the Centenary Mettrodist Church (Security and Surveiiancee Rept. 

of G.P. Tines, Inspector, Meehls Police Dep^artment, dated ,

July 17, 1968). Dr. King announced at this meeting that his 

purpose in returning to Memphis was to l.ead a mass march on 

Apr.:! 8, 1968 (HQ 157-9146-9 p.8).

However, on April 3, 1968, United States District 

Cout Judge Bailcyi Brown issued a temporary rtsarailig order 

against further marches in Memphis (HQ 157-9146-9, p.1)- 

Dr. King returned to the Lorraine Motel at 2:25p.m. and sometime 

that afternoon Federal Marshals servoed him and his aides witih
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Che restranig order. (Seecuity and Surveillance Rept. of

- G.P. Tines, Inspector, Me^his Police Dep<artmeeet, dated

July 17, 1968). .

At approximately 4:00p.m. Dr. King and the SCLC staff 

met with the BOP group at which time Charles Cabbage requested 

money to institute BOP plans to start a "Liberation School" 

and a 'Black Co-op'. Dr. King agreed to use his ie-fluence 

t:o secure funds for BOP and Rev. Andrew Young agreed to help 

write up a plan. It is beUaed these concessions were made 

to BOP in order to keep them in Ine and prevent them from 

foiowng a violent pattern. (HQ 157-9146-9, p.9.) •

‘ On the night of A>pH 3, 1968, Dr. King spoke to 

- approximately 2,000 persons at the Mason Temple. He emphasized 

that the scheduled mass march mst be held on Apil 8, 1968, 

to re-oocis attention on the eight—we<kt old sae.tatioe workers 

strkce. .

After the speech, Solomon Jones, Jr., serving as 

Dr. King's chauffeur dr-ove him back to t:he Lorranie Motel. ;

Dr. King told Jones to report back on Thursday morning, 

Apr! 4, 1968, at 8:30a.m. because he had to appear in court 

in nonectioe with a rcstraeing ircLei•. (Memphis 44-1987-2322 

p.51.)
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3. Dr. King's Activities on Aril 4, 1968

According to Mrs. Georgia M. Davis of Lod.ssv.lle,

Kentucky (FBI interview: HQ File 44-38861-2634, p.20) she, 

Rev. A.D. Willims King, (Dr. King's brother)) and Mrs. Lucie 

Ward arrvved in Memphis on April 4, 1968, from Florida and 

registered at the Lorranee Motel at approximately 1:00a.m. 

Upon inquiry about Dr. King, they were told that he was 

attending a strategy meeting at a church. The three then 

wait to the church, but Dr. King was not there.

Returning to the motel, Dr. King's brother,

Mrs. Davis and Mrs. Ward conversed in room 207 until they 

observed Dr. King, along with Reverence Ralph Abernathy 

and Bernard Lee, getting out of a taxicab in the motel 

courtyard at about 4:30a.m. Dr. King was invited tio room 207 

where he visieed with his brother, Mrs. Davis and Mrs. Ward 

until about 5:00am. He then went to room 306 where he and 

Rev. Abernathy were registered. About a half hour later 

Dr. King went to rexm 201 where he visieed with Mrs. Dalvis 

for approximately one hour. Afterward he returneed to room 

306 for a strategy meeting scheduled for 8:00a.m.

Solomon Jones, Jr., Dr. King's chauffer, returned 

to the Lorranee Mutel at about 8:30a.m. to take him tio court.

-21-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



However, Rev. Andrew Young advised Jones that he was going to 

court instead of Dr. King. Therefore Jones was requested 

to remain at the motel. (HQ 44-38861-2322, p.51).

Dr. King remained at the motel the-entire day, 

returning to room 201 at about 1:30p.m. to visit Mrs. Davis. 

He was later jo;med in room 201 by hi.s brother, Mrs. Ward, 

Abernathy, Lee, Young, and Attorney Chauncey EsskriLdge. 

The group conversed until about 5:45p.m. when Dr. King 

announcerd they were going to dinner at the home of 

Rev. Billy Kyles (HQ 44-318861-2634, p.23). -/ Enroute to 

room 306 to dress, Dr. King saw Solomon Jones, Jr. in the 

m>tel Courtyard and told him to start the car as they were 

preparing to go to dinner (HQ 44-38861-2322, p.52).

*/ There is. a discreepaccy in the exact time Dr. King reurnned 
to room 306. Mrs. Davis places the time at 5:45p.m. However, . 
in an. FBI 'interview, Rev. Abernathy stated that on Api 4, 
1968, he and Dr. King did not leave the motel and spent most 
of tiie day in rami 306. He further stated that-he and Dr. King 
had been gone from their rrcomi for approximaTely one hour or : 
"Less when they returned to the rcxm at about 5:30p.m. to get 
dressed for dinner at the home of Rev. Billy Kyles. (HQ 44-38861­
2322, p.48).
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At approximately 6:00p.m. Dr. King and Rev. Abernathy ' 

started to leave room 306. Rev. Abernathy stepped for a 

moment and Dr. King waited out onto the balcony just outsde 

the door to tte room (HQ 44-38861-2322, p.46). He saw Jones 

standing beside the car on the ground level and began a 

conversation about the weather:. Jones advised Dr. King 

that he should put on a topcoat as i.t was cool outsi.de. 

During this conversation, Dr. King was facing west and Jones 

was facing east and looking up at Dr. King frmi the ground 

level. As Dr. King acknowlecgeed Jones' concern about getting 

his topcoat, Jones hearrd a sound which he thought .was a fie 

cracker and Dr. King fell to the fooor of the balcony in front 

of loom 306. Jones immediately called for help and a number 

of Dr. Kings aides, who were either in their rooms or standing 

m tie courtyard, rushed to his side (HQ 44-38861-2322, p.52). */

*/ S°me critics of the FBI investigatim have speculated that 
Solomon Jones, Jr. set Dr. King up for the assassiinatrnl by 
unduly detaining him on the balcony. Nothing in the evidence . 
revised by the task force lends any credence to such speculaton!.
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4. FBI Intelligence and Local,Police Activities

a. FBI IrrQomants. Ro]bet G. Jcnscn, the Social 

Agent in Charge of the Memphis Field Office, and Joseph 

Hester, case agent for MURKIN, have unecqUvocally assured 

the task force that there was no electronic surveillnce of - 

Dr. King in Mempis. It was explained that Mem^is was not in 

the mainstream of Dr. King's SCLC actLvitess (IntCaVLcW 

of Special Agent Joe Hester, June 23, 1976, App.B). 

However, FBI agenits did observe the sanitation workers 

strike mtevitees for ieltellicecc purposes and the Machis 

Police Deportment (MPD) and confidential paid inffirmants did 

supply- irnfomatoon to the field offcce (Interview of former 

SAC Robert Jensen, July 7, 1976, App.B).

Our iLnvcstilltion discooed that there were five paid 

confidential informants providing intelHennce reg^durg the ' 

racial situation to the Memphis Field Office on a continunng 

b^is. -The intelHemce cover-age provided by these irndividiails 

related to the activities of the Nation of Isami, Black Sprits 

Association of MSU, Students for a Dcmoraair Society, Black : 

Organizing Power, Black United Front:, Afro-American Brother­

hood, Invaders and the sanLtatioe workers strkce. Thee is
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no evidence that the activities of these infomants related . 

directly to Dr. King. Moreover, there is no evidence 

that would suggest that these informants were connected in .

any way With the assassination of Dr. King. (HQ 134-11867;

170-1841; 170-1922; 170-2530 and 137-4885.)

b. MPD Infilraaion of the Invaders. In additicn

to the paid FBI infOrmants, an officer of the MPD infiltxtied .

the Invaders in an undercover operation.. The officer Who was 

later exposed and is no longer with the MPD, was inievieeied 

by the task force. The undercover assignment began in 

February of 1968 for the specific purpose of infitraatig .

the Invaders wino became active about the same time of the 

san.tatoon workers strike. According to the officer the 

MPD was prirnaily interested in the Invaders, not Dr. King, 

because the MPD was concerned about what they might do. The 

police officer was, in fact, accepted as a merger of tine 

Invaders and patlicp]ali<di in their activities. On the 

evening of Aprl 4, 1968, when Dr. King was shot, the formant 

had been on a shopping trriLp with Reverend James Bevel and 

Reverend James Orange:. The in&rmHnl said h.e retrnned 

to the Lorraine Motel at approdmtely 5:00p.m. and was 

standing in the mtel courtyard at the time Dr. King was 

shot. He is positive that the shot that kiUed Dr. King
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came from the rear of the buildings which front on South 

Mnin Street.

c. MPD Smveillncee Detail and Removal of Detective 

Reditt from Duty. */ From the time of Dr. King's return 

to Me^his on Aril 3, 1968, until the time of his 

assassination, he was under physical surveilLnict by the. 

MPD. Upon learning ^f Dr. King’s fight schedule, Inspector 

G.P. Thies of the MPD Inspecticnail Bureau instructed two 

black rlahcfLohies officers, Detective Edward E. Redditt and 

Patroman Willie B. Richmond, tro go to the airport to observe 

the arrival of Dr. King and tro keep him under contnnoous 

surveiUmce in order tro see with whom he came in cmtect. 

According tio Inspector Tines, the surveiUnice was ordered 

because Dr. King was a controversial figure and had met with 

local black mliantts on his prior visit tro Memphis. Wile, 

at the airport a Mrs. Thomas Matthwas pointed her finger at 

Retddtt and told him that she was going to get him. (Report 

of G.P. Tines, July 17, 1968, Re: Security and Surveiiancee 

of Dr. King, App. B.)

*/ The removal of ^ddtt from duty was cited as one of the 
bases for the Hous1 Select Cornmttee to investigate the 
assassination of Matin Luther King, Jr.
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In add.ticn to the surveillance detail, Assistant 

Chef of Police W.P. Huston ordered a detail of four men, 

commanded by Inspector Don H. Snith, too go too the airport , 

for the purpose of providing security for Dr. King. While 

waitng for Dr. King to arrive, Mrs. Thomas Mathhwss 

advised Lieutenant George K. Davis tohat she had come too the 

airport too pick up Dr. King and tohat no one had asked for 

police to be assigned too him. • inspector Smith also asked 

Reverend James Lawson where they were going when tohey left 

tote airport and he replied: ’We have not fully made up our 

mhds." Nevertheless, when Dr. King and his partoy left tohe 

airport, Inspector Smith and his men foldweed them too the 

torraine M)tel, arrivn^ there at approximately 11:20a.m. 

With the assistance of Inspector J.S. Gashian and two other 

officers, Inspector Smith and his men secured the entrances 

to the motel.

Dr. King and his party left the Lorraine M>tel at 

approximately 12:05p.m. and were follwed by tohe security 

detoai:L too the Centenary Method-st Church where a meeting 

was held. The detail secured the front and rear entrances 

of the Church unil approximtely 2:15p.m. when Dr. King and 

his group returned to the motel. The security detail then 

returned too tohe wtel area and reamed their positooos untoil 

they were ordered to headquarters by Chief J.C. Macdonald
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at approximately 5:05pm. Inspector G.P. Tines stated in 

his report that he was not conferred with and has no idea 

why the secuity detail was removed from Dr. King after 

5:05pm. Former Ch-ef Macdonald has no present recollection 

of the security detail (Interview of James C. Macdonald, 

former Chief MPD, December 22, 1976, App. B.) The security 

dettiil was not resumed on A>ril 4, 1968, (Reports of 

Inspectors Don H. Smith and J.S. Gagliano as incorporated 

in Report of Inspector G.P. Tines, supra.)

As a separate activity firm the security detail, 

Detective Redddtt and Patromain Richmond went to the airport 

on April 3rd and observed Dr. King's arrival. When Dr. King 

left trie airport they follwesd him to the Lorrahe Mstel 

and learned that he was registered in rum 306. Redddtt 

teOpploneedi headquarters and inoonred Inspector Tines where 

Dr. King was staying. At appnximateyy 12:05pm. Redditt 

and Richmond foHweed Dr. King and hi.s party to the 

Ceitenary Midodist Church where a closed meeting of 

apprordmitely 30 black mnisters was scheduled. Redddtt 

again called headquarters and advised his superiors of his 

location. Redddtt was instructted to leave Richmond at the 

church and for him to return to the area of the Lorraine 

Mitel for the purpose of finding a suitable place where 

close surveillnlct could be kept on the mitel. Richmond 

remained at the Centenary Metlh>ld.st Church uitil the
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meeting was over at approximately 2:15p.m. Richmond then 

wait to Clayborn Temple where he thought Dr. King would 

address the saiitatLcm workers prior to a scheduled .3:0Cp>.m. 

march. However, Dr. King did not make an appearancce there. 

Richmond telpphneed headquarters at' about 3:3Cp.m. and was 

advised that Dr. King'had returned to the mtel and that 

- Redcdtt had set up a srveilrmcd post at Fire Station No. 2, 

located at South Main and Butler streets. Richmond 

immediately left Clayborn Temple and joned Radditt at tte • 

fixe station. (interview of Patrolman W.B. Richmond, 

April 9, 1968, MPD Statements, State v. James Earl, Ray .

P. 1444).

The rear of Fin Station No. 2 overlooks the Lorraine 

Mitel and provided an excellent vantage point where Reddit 

and Richmond could observe Dr. King and hi.s associates as 

they entered and left the motel. On April 3, 1968, Reddit 

and Richmond remained at their observation post until 6:35p.m. 

at which time they were relievei by Lieutenant E.H. Arkin 

and Lieutenant J.V. Papia of the MPD Internal Security Bur^u. 

(Statement ^f Edward E. Rliitt, ApT! 10, 1968, MPD Statements, 

State vs. James ^rl Ray p. 1453). .

After leaving their observation post:, Rdddtt and . . 

Richmond went t:o the Mason Temple where Dr. King was
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scheduled to address a mass meetup. Sternly after they 

arrived at the temple, Redddtt was approachedd by Reverend ■

Malconib D. Blackburn and told that the word was rut that 

he was over in the fire station near the Lrrranee Motel 

spying with binoculars. Reverend Blackburn also advised 

Richmond that the temple was the wrong place for hm 

because the tension was too high. Fearing they would be 

exposed, Redddtt and Richmond left the meeting at approximately 

8:50p.m. (Report of inspector G.P. Tines.)

Recdiditt and Richmond resumed their surveiiamce 

of the Lorraime Mtel from Fire Staticn No. 2 on April 4, 

1968, at 10:30a.m.. At approximately 12:50p.m. Reddit 

received a threatening telephone caLl from a female who 

stated that he was doing the black people wrong, and they 

were gong to do him wrong. (interview of Edward E. Redddtt, 

Apil 10, 1968.) . .

At approximately 4:00p.m., Reciddtt was ordered by 

teeeplr:nle tio leave the fire statoon and report to headquarters 

where Pi was advised that threats had been made on his life. 

He was, thlrli:or■l, ordered to move pis family into a to tel 

under an assumed} name by Frank Hollman, fomer Director . 

of Police and Fire, Machis, Tenn, (interview of Frank 

HoLLman, September 15, 1976, App.. B.) Recdiditt was taken
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home in a squad car, but refused to move his family because 

of a sick relative. At about the time the squad car arrived 

in front of Reddtt's residence, it was announced on the 

radio that Dr. King had been shot. After a couple of days, 

Rsdddtt did rot hear any more about the threat on his life, 

(interview of Edward E. Redddtt, July 8, 1976, App, B.)

ln our efforts to trace the source of the threat, we 

hare fc^d that Phlip R. Manuel, an investigator With the 

Senate investigating Comiittee, chaired by Senator McClellan 

was to Memphis on A?pil 4, 1968. Wile at the MPD Manuel 

advise thim baseid on a teepphone call to his office in 

Waathngton, that the Senate Committee Staff had iniComatiCon 

^m an infcmant: to Mississippi that the Mississippi 

Freedom Dercocatic Party had made plsms to kill a ”Ndgiro ’ 

leeueenant" in Me^his. Manuel left Memphis on a 5:50p.m. 

flight to WaHngton and the next day (Apil 5, 1968) he 

teepplonied the MPD and advised them that the t:ii•eat was on 

the Iffe of a 'NdgrC lea-tenant” in Knoxille rather than. 

Memph-s . (Report of inspector G.P . Tines, July 17, 1968, 

supra.)

Phlip R. Manuel neither has a present recollection 

of providing the infomatorn regarding the threat to the MPD, 

nor does hie have a memorandum of the event. HOWdVer, he
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confined that he was in Machis and visited the MPD at 

the time stated and that his office did have a Mississippi 

source. Moreover, he said the events sounded famiar and 

he btltee^d the MPD records were correct. (Interview of 

Phhlip R. Manuel, September 28, 1976, App. B.)

Although Reddit was ieleeved firm duty at Fire 

Station No. 2, Richmond remained there and contineed to 

observe who entered and left the motel. At approximately 

6:00p.m. Richmond saw Dr. King leave his room and walk • 

to the handial on the balcony. The Reverend Billy Kyles 

was standing off to Dr . King's right . An hwtontf later 

Richmond heard a loud sound similar to a shot and saw 

Dr. King fall back from the hankaH and put his hand up 

to his head. At approximately 6:01pm. Richmond telehhrned 

headquarters and reported that Dr . King ted been shit . 

He was instructed to remain at the fire stattim. Richmond 

then yelled to members of a MPD tactical squad (which had 

stopped at the statoon a few mcmaits earlier1) that he 

beloved Dr. King had been shot. He then ran to the front 

of the fire statocn. and looked north and south on South Main 

Street, but did not see anyone running or walking;, except 

the men in the tactical squad who left the fire station 

running in difeeront direitoci:ss. Shoofly thereafter,
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Captain J.G. Ray arrived at the fire station and instructed 

Richmond to go to headquarters and make a detailed report 

' of what he had seen, (Interview of Patrom^i W.B.. Richmond, 

A>ril 9, 1968, supra.) •

d. Datails of Two Black Fiemen fom Fire Station 

No, 2.*/ As of April 3, 1968, Notviei E. Wallace and Floyd E. 

Newsum were the only black frermen assized to Fire Station 

No. 2 of the Memhis Fire Department (MFD).. Wallace was 

working the night shift on A^pi-l 3rd and Newsum was scheduled 

to report for the day shaft on A>pil 4th. Both of thrae . . 

individuals actively supported the sanitation workers strife, 

axmdng their rallies and making financial contributinis.

In our interviews of Wallace (Interview July 8, 1976 

App. B.) he stated that at about 10:00 or 10:30 on the night 

of ApH 3rd his captain told him th^ 'a call had com in 

requesting that a man be detailed to Fire Station No. 33. 

He was irnneedately det^led to No. 33 alhough it was reinng 

and he was preparing to go to bed. WL^e further stated 

that wh.le Firre Station No. 33 was understafeed as a whole, 

there was no shortage of personnel for ^ pump tuh on which 

he worked. Otherwise, he does, not feow why he was de tailed.

*/ The details of the black f-r.imen focmi Fire Station No. 2 is
a second reason cited as a basis for the House Select Cxmmttee 
to investigate the assassination of Matin Luther King, Jr.
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Also, on the night of Apil 3rd Firman Newsum, in 

a Wholly personal, capacity, atrnMed a rally at the Mason 

Temple where Dr. King made his last speech. When hr returned 

home (about 10:3Cp.m.) there was a message for him to call 

Lt. J. Smth at tie fire department. Wien he called, 

Lt. J. Smth ordered him to report to Fire Station No. 31 

on the morning of April 4th rather than Fiore Staticn No. 2. 

Itewreumi cam that Fin Station No. 31 was overstrength at . 

the time and hi.s detail made hi.s company short;. Moreover, 

he say-s be nrvrr has received a satisfactory explanaticn 

why hie was detailed. However, hie did say that Lt., Barnett 

at one time told him hie was detailed at the rrquest of tihe 

police, (interview of Floyd E. Newsum, July 8, 1976, , 

App. B.)

intewews of past and present members of the MFD have 

failed tn disclose the individual who initiated the lrirr or 

the reason for detailng Wallace and Newsum. According t;o 
ironmer Lt. Jack Smth, hie received a teeephnne call between 

3:00p.m. and 5:00p.m. on A>p_l 3, 1968, fomi either Captain 

James T. Baity, or former Assistant Chef Arthur J. RLvalto 

in the personnel department specifically requesting that 

Newsum be detailed. No reason was given for the detail. 

Smth said he immeddately called Newsum, but Newsum was not
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heme. Therefore, Smith left a message for Newsum to call 

the.-fire station. Newsum called about 10:30pm. and Simth 

advised him of the detail (Interview of Jack Smith, dated 

September 27, 1976).

. Waaiace's.commanding officer, then Obtain R.T. 

Johnson, likewise stated that hie received a teeephone 

call from someone in the personnel department requesting 

him t:o dettaLl Wallace. However, Johnson has no preset 

recollecton of who the individual was that made tie .

request. (Intervew of R.T. Johnsen, Deputy Chief, Memphis 

Fire Department, December 21, 1976, App. B.)

Nether Captain Baity nor fomer Assistant Cirf 

RLvaLto has any present recollectonn of the detail of 

Wallace or Newsum. Captain Baity indicated that any 

district chief could have ordered the men moved (Inteivewir 

of James T. Biity, September 27, 1976, App. B). Also, 

fomer Assistant Chief RLvalto said the fixe depaotment 

shfted people around all the time when a company became 

und(irstringth because of sickness, eto. (Intirvi€w of 
Arthur J. RLvalto, September 27, 1976, App. B).

Sim-larly, the fomer Cd^ of tie MFD, Edwnrd A. 

Hamlton, has no recollection of the details. He seiculaedd 

that the men coul.d have been detailed for a 'fiLL in" to 

bring a company up to strength (Intffl:viw of Edward A. 

Hamlton, September 27, 1976, App. B).
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The MFD Strenth Rport-Firefightng Personnel for 

Shift "A", BrttalOons One and Eight, dated Apil 3, 1968 

(attached to Rrentemhew of James R. Boatwright, October 20, 

1976, App. B) show that WaUace's Company No. 2 at Fire 

Station No. 2 was operating at minium strength (five men) 

aftar he was detailed; whereas Company No. 33 to which he 

was detailed operated at one over the minimum strength 

(four men) aftar the detail. Likewise, the Strength Report 

for Shift "B" for BittalOns One and Ito, dated Apil 4, 

1968 (Also attached t:o the B^twight interview of October 20, 

1976) show that Newsun's Company No. 55 at Fire Station No. 2 

was operating a hmm strength (five men.) after the detail, 

but Comtany 31 tio which he was detailed operated at one over 

the mintom strength (four men) after the detail.

However, former Deputy Chef James O. Barnett stated 

to the oeool.e on the seouity detail overrating out of 

the. fto statin probably felt better without Wallace and 

Newsurn axwd Gntemew of James O. Barnett, Septtoer 27, 

1976.) On the oto hand, Assistant Chef James R. Boatright 

explained thtt they ^ having a very tense situation at 

tihe time; that a number of threatening; calls had'been 

receive at Fire Station No. 2; and that the consensus of 

opinion was that Wallace and Newsuum were detailed for theirr 

own. protectocni, since they were the only black firemen assigned 

to that stance (Interview of James R. Boattwright, September 23, 

1976).
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■ In this connectiCTi MPD Patroman Willie B. Richmond 

and former Detective Edward E. Redddtt, who conducted the 

swrveiia<rnce of Dr. King and his associates from the fire 

staton, were recontacted and speeifically asked Whether 

they had requested that Wallace and Newsum be detailed. 

Both Richmond and Redddtt denied that they made such a 

request or ted knowledge of anyone else in the polcce. 

department macing such a request (Reen'tervetws of Richmond 

and teeddtt, September 28, 1976, App. B>.

Our investigator has -not disclosed any evidence 

that the detail of Wcilace and Newsun was in any way 

connected with the assassination of Dr. King. However, 

the dconstacees surrounding the details strongly suggest .

that both men were detailed because they supported the 

sanitatocni workers and were considered to be a thereat to 

the seccuity of the surveillance of Dr. King; conducted from 

the fire statorm by PatromLan Richmond and Detective Reddit.

e. MPD Tactical Units- Their Deployment and 

tetivitees on the Evening of Aril 4, 1968. When the sanitatocn 

workers of Memphis began their strile in February of 1968, the 

MPD either organheed or beefed up various tactical units. 

GenraHy, each of these units consisted of 12 law enforcement 

offCcers frcm the MPD and the Shelby .County. Sneeiff’s Department.
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These units were organized for the purpose of avoiding riots 

which other cites, such as Detroit, had experienced (Interview 

of Frank Hoio<man, fo ormer Director of Fire and Police for the 

City of MemPis, September 15, 1976,,App. B). Docents 

obtained frm the State's Attorney General (lem 9 from MPD 

Misceiaaeouus Records.) show that on the evening of A-il 4, 

1968, at the time Dr. King was shot, there were nine tactical 

units in service at vareis locatooss as foiocws:

Tact Unit No. Street Locations

6 Thomas and North Parkway

8 Jackson and Watkinu

99 Geisei, and Watkins

10 Main and Butler

11 Georgia and Cleans

12 Trigg and Latham .

13 Believlee and Effie s

17 Union and Bellevue- ' ,

18 Fourth and Gayoso - /

In adcdltion t:o the tactical units, the documents

obtained fom the State's Attorney General show that there 

were ten regular police cars (with 3 to 4 men per car) in 

the general area of the Lorraine M>tel. Tiiui car’s were 

at the following locations at the time Dr. King was shot:
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Car No.. Street Locations

' 224 Main and Beale . ' .

.. 228 Turd and Poplar

232 Fourth and Butler

230 Union and Front

236 Turd and Belz

245 Second and cayoso

24-7 ■ Crump and Barton

365 Larmor, and Bellevue .

367 Poplar and Cleveland

369 Linden an.d East.

The map (Part of Item 9 fom MPD MLscellnneous 

Records, see App. A, Ex. 1) shows that Tacit units 10 and 18 

were within a radios of one m.le of the crime scene (200 

block of Mulberry Street) at the tme of the shooting; and 

Tact Units 6,11 and 12 were within a radios of two miles 

of the scene. Tact thits. 7,14,15 and 16 were located outside 

the boundaries of the map and are not shown. Cars number 

224,230,232,245 and 247 were within a radits of one mile of 

the scene and cars number 228 and 369 were within a radits 

of two miles. However-, cars number 236,35(55 and 367 were 

outside the boundaries of the map. .

Particular emphasis i.s given t:o Tact: Uut 10 and . 

the activities of its men, as this unit was located at ' 

Fire S^tion No. 2 (S. Main and Butler) at the time of the
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